

8va. Asamblea Legislativa

Núm. 136

1ra. Sesión Ordinaria

(P. de la C. 280)

(Aprobada en 30 de junio de 1974)

L E Y

Para declarar monumento histórico el Capitolio de Puerto Rico.

EXPOSICION DE MOTIVOS

La construcción del Capitolio de Puerto Rico se inició el 17 de julio de 1925 con la colocación de su primera piedra por el entonces Gobernador Horace M. Towner. La idea de construir un edificio que sirviera de sede a los funcionarios públicos que representan más directamente a todos los sectores del pueblo, fue concebida por el patricio Luis Muñoz Rivera en el año 1907. No obstante los inconvenientes que hubo que enfrentar, para el año 1929 los representantes del pueblo de Puerto Rico comenzaron a cumplir su misión legislativa en los hemiciclos del Capitolio. Desde esa fecha en adelante han pasado por el Palacio de las Leyes muchos de los hijos más preclaros, íntegros y devotos del servicio público de nuestra Patria. Con el devenir de los años, el Capitolio de Puerto Rico ha sido escenario de muchos acontecimientos históricos de trascendental importancia para todo el pueblo puertorriqueño.

Los siete distritos senatoriales en los cuales estaba dividida la Isla al momento de la construcción del Capitolio, se encuentran simbólicamente representados en siete puertas que dan acceso a su interior desde norte y sur. Los nombres de dichos distritos aparecen labrados en el dintel de las puertas. En la cúpula interior, entre las bóvedas, cubriendo las curvas pendientes hasta la cornisa principal, aparecen cuatro cuadros alegóricos en forma de velas en vivos colores. Dichos cuadros destacan cuatro sucesos principales de nuestra historia, como lo son el Descubrimiento de Puerto Rico, la Colonización de la Isla, el Movimiento Autonomista de 1887 y la Abolición de la Esclavitud en Puerto Rico.

Por su belleza arquitectónica y su clásica configuración, el Capitolio ha sido una de las edificaciones más atractivas para los turistas que arriban diariamente a nuestras playas. Bordeado al lado norte por el Océano Atlántico y en el sur por la bahía de San Juan, el Palacio de las Leyes se ha destacado como uno de los principales edificios públicos por su ubicación y su carácter monumental. Debe destacarse, además, que el Capitolio radica a la

entrada de la Ciudad de San Juan Bautista, sede del Gobierno de Puerto Rico por mandato constitucional.

Siendo Puerto Rico una democracia representativa, en el Capitolio radican las oficinas del Poder Legislativo de nuestro Gobierno. Es aquí donde se lleva a cabo todo el proceso legislativo, cuya función básica es la redacción y aprobación de las leyes que tienen como objetivo el bienestar de nuestra sociedad. Siendo la ley la base del orden público, es de trascendental importancia la aprobación de las leyes, ya que sin éstas quedarían truncas las funciones constitucionales de la Rama Ejecutiva y la Rama Judicial.

Por los acontecimientos históricos que se han escenificado dentro de este recinto y los que se sucederán en el futuro, es imperativo declarar el Capitolio monumento histórico de Puerto Rico.

*Decrétese por la Asamblea Legislativa de Puerto Rico:*

Sección 1.—Se declara el Capitolio monumento histórico de Puerto Rico.

Sección 2.—Esta ley empezará a regir inmediatamente después de su aprobación.

.....  
*Presidente de la Cámara*

.....  
*Presidente del Senado*

### **Departamento de Estado**

CERTIFICO: que es copia fiel y exacta del original aprobado y firmado por el Gobernador del Estado Libre Asociado de Puerto Rico el

2

día 30 de junio de 1977.

*Luis A. de Paredes*  
Secretaria Auxiliar de Estado  
de Puerto Rico

7/21/78

COMMONWEALTH OF PUERTO RICO  
OFFICE OF LEGISLATIVE SERVICES

CAPITOL BUILDING  
P.O. BOX 3906  
SAN JUAN, PUERTO RICO 00904

July 21, 1978

Sila S. Vázquez, Director of the Office of Legislative Services of the Legislature of Puerto Rico, hereby certifies to the Secretary of State that she has duly compared the English and Spanish texts of Act No. 136 (H.B. 280) of the First Session of the 8th Legislature of the Commonwealth of Puerto Rico, entitled:

AN ACT to declare the Capitol Building of Puerto Rico a historical monument;

and finds the same are complete, true and correct versions of each other.

*Sila S. Vázquez*  
Sila S. Vázquez, Director  
Office of  
Legislative Services

(H.B. 280)

(No. 136)

(Approved June 30, 1977)

AN ACT

To declare the Capitol Building of Puerto Rico a historical monument.

STATEMENT OF MOTIVES

The construction of the Capitol Building of Puerto Rico was begun on July 17, 1925, the cornerstone having been laid by then Governor Horace M. Towner. The idea of erecting a building to serve as seat to the public officials who represent all the sectors of the people most directly, was conceived by the patrician Luis Muñoz Rivera in 1907. Notwithstanding the difficulties that had to be overcome, by the year 1929, the representatives of the People of Puerto Rico began to discharge their legislative mission from the floor of the legislative bodies in the Capitol building. From that date on, many of the most illustrious, honorable and dedicated sons of our country in the public service have passed through the Palace of the Laws. For many years, the Capitol of Puerto Rico has been the scene of many historical events of the utmost importance to the People of Puerto Rico.

The seven senatorial districts into which the Island was divided at the time of the construction of the Capitol, are symbolically represented by seven doors that give access to the interior of the building from the north and the south.

The names of those districts are wrought in the lintel of each door. In the interior dome, between the vaults covering the curves that crown the main cornice, there are four allegoric paintings in the shape of sails in vivid colors. These paintings depict four main events of our history, which are the Discovery of Puerto Rico, the Colonizing of the Island, the 1887 Autonomist Movement, and the Abolition of Slavery in Puerto Rico.

Because of its architectural beauty and classic configuration, the Capitol Building is one of the structures which is most attractive to the tourists who continually come to our shores. Bordered on the north by the Atlantic Ocean, and on the south by the San Juan Harbor, this Palace of the Laws has an outstanding place among the principal public buildings because of its location and monumental nature. It must be further stressed, that the Capitol Building stands at the entrance of the City of San Juan Bautista, seat of the Government of Puerto Rico by Constitutional mandate.

Since Puerto Rico is a representative democracy, the Capitol Building houses the offices of the Legislative Power of our Government, where the entire legislative process takes place. Its basic function is the enactment and approval of the laws, which have as their main objective the welfare of our society.

Since the law is the foundation of public order, the enactment of such laws is of the utmost importance, for without them the Constitutional functions of the Executive and the Judicial Branches would be thwarted.

Because of the historical events that have taken place in this building and those that will follow in the future, it is imperative to declare the Capitol Building a historical monument of Puerto Rico.

BE IT ENACTED BY THE LEGISLATURE OF PUERTO RICO:

Section 1.- The Capitol Building is hereby declared a historical monument of Puerto Rico.

Section 2.- This Act shall take effect immediately after its approval.